Лекція  1. Фонетика (2 г.)
План:
1. Основні поняття фонетики. 
2. Класифікація голосних звуків. Співвідношення голосних звуків мови і мовлення.  
3. Класифікація приголосних за місцем творення.  Класифікація приголосних за участю шуму і голосу.  Класифікація приголосних за способом творення.  Чергування приголосних.  Спрощення приголосних. Подвоєння приголосних. Подовження приголосних.  
4. Склад в українській мові.  Основні правила складоподілу. 
5. Наголос в українській мові.  Функції наголосу. 


1. ОСНОВНІ  ПОНЯТТЯ ФОНЕТИКИ
Фонетика — розділ мовознавства, в якому вивчається звуковий склад мови:
Класифікацію звуків. Зміни та чергування звуків. Роль звуків в оформленні та відтворенні людської думки . Умови творення звуків. Систему звуків, властиву українській мові.
ВИВЧАЄ:
1. Артикуляція — робота органів мовлення (губ, язика, м’якого піднебіння, голосових зв’язок), необхідна для промовляння звука
2. Чергування звуків — закономірна взаємозаміна звуків в одній і тій самій морфемі у різних формах слова або словах
3. Звук мови — це неподільна звукова одиниця людської мови, за допомогою якої розрізняється значення слів та їх частин
4. Уподібнення приголосних (асиміляція) — часткова зміна приголосних унаслідок їх взаємодії приблизькому розміщенні
5. Звук мовлення — це найменша, неподільна мовна одиниця, матеріальний вияв звука мови
6. Розподібнення приголосних (дисиміляція) — заміна в слові одного з двох однакових чи подібних звуків іншим, артикуляційно близьким.
7. Склад — найменша звукова одиниця (звук або звукосполучення), яка вимовляється одним поштовхом видихуваного повітря і виділяється у мовному потоці
8. Голосні звуки — звуки, що творяться за допомогою голосу — музикальних тонів, які виникають у результаті коливання голосових зв’язок під натиском струменя видихуваного повітря
9. Метатеза — перестановка звуків або складів у слові 
10. Наголос — виділення одного складу у слові (не односкладовому) або слова у реченні за допомогою посилення м’язового напруження
11. Приголосні звуки — звуки, що творяться за допомогою шуму або шуму і голосу
12. Спрощення приголосних — випадання одного звука із групи приголосних звуків для полегшення вимови

2.КЛАС ИФІКАЦІЯ ГОЛОСН ИХ ЗВУКІВ
Підняття Ряди
Передній Середній Задній
Високе [і] [у]
Високо-середнє [и]
Середнє [е] [о]
Низьке [а]
СПІВВ ІДНОШЕНН Я ГОЛОСН ИХ ЗВУКІВ МОВИ І М ОВЛЕНН Я
Звуки мови Звуки мовлення
[і], [а], [у] [в’ікно], [в’ід:ати], [гуртом] [і], [а], [у]
[е] У наголошеній позиції: [тепло], [лежачи] [е]
[е] У ненаголошеній позиції: [козеин'а], [беиреиговиĭ] [еи]
[и] У ненаголошеній позиції: [гриебниĭ], [зиемовиĭ] [ие]
[о] У ненаголошеній позиції перед складом із наголошеним [у], [і]: [коужух], [зоузул'а], [поур'іг][оу]

2. КЛАС ИФІКАЦІЯ ПРИГОЛОСН ИХ ЗА МІСЦЕМ ТВОРЕНН Я
Губні Язикові
Губно-губні Губно-зубні
Передньоязикові Середньоязикові
Задньоязикові
Глоткові
Зубні Піднебінно-зубні

3. АКУСТИЧНІ ПАР И ЗА ТВЕРДІСТЮ / М’ЯКІСТЮ
М’які
[й] [д'] [т'] [н'] [л']
Тверді [д] [т] [н] [л]
Пом’якшені
[з'] [с'] [ц'] [дз’] р'
Тверді [з] [с] [ц] [дз] р
Напівпом’якшені
[б’] [п’] [в’] [ф’] [м’] [к’] [х’] [г’] [ж’] [ш’] [дж’] [ч’]
тверді [ґ] [б] [п] [в] [ф] [м] [к] [х] [г] [ж] [ш] [дж] [ч]
Українська мова. Увесь шкільний курс у схемах і таблицях
КЛАС ИФІКАЦІЯ ПРИГОЛОСН ИХ ЗА УЧАС ТЮ ШУМУ І ГОЛОСУ
Сонорні
Шумні (акустичні пари)
Дзвінкі Глухі
[л] [б]  [п]
[л'] [г]  [х]
[р] [ґ]  [к]
[р'] [д] [т]
[н] [ж] [ш]
[н'] [дж] [ч]
[м] [з] [с]
[м'] [дз] [ц]
[в] [д'] [т']
[в'] [з'] [с']
[й] [дз'] [ц']
Немає пари [ф]
Шумні (акустичні пари)
Свистячі Шиплячі
[с][ш]
[с'][з]
[ж][з']
[ц][ч]
[ц'][дз]
[дж][дз']
КЛАС ИФІКАЦІЯ ПРИГОЛОСН ИХ ЗА СПОСОБОМ ТВОРЕНН Я
Зімкнені Щілинні Зімкнено-прохідні Африкати (зімкнено-щілинні)
[б] [в] [м] [дж] (наближається до злитої вимови [д] і [ж])
[п] [ф] [н] [ч] (наближається до злитої вимови [т] і [ш])
[д] [г] [л] [дз] (наближається до злитої вимови [д] і [з])
[т] [х] [р] [ц] (наближається до злитої вимови [т] і [с])
[ґ] [ж] [н'] [дз']
[к] [з] [л'] [ц']
[с] [р']
[й]
[з']
[с']
[ш]
ЗАГАЛЬНА ХАРА КТЕРИСТИКА ПРИГОЛОСН ИХ ЗВУКІВ
Звук Характеристика
[б] Шумний, губний, губно-губний, проривний, дзвінкий, твердий
[б’] Шумний, губний, губно-губний, проривний, дзвінкий, напівпом’якшений
ХАРА КТЕРИСТИКА ПРИГОЛОСН ИХ ЗВУКІВ
Звук Характеристика
[в] Сонорний, щілинний, дзвінкий, твердий
[в’] Сонорний, щілинний, дзвінкий, напівпом’якшений
[г] Шумний, глотковий, щілинний, дзвінкий, твердий
[г'] Шумний, глотковий, щілинний, дзвінкий, напівпом’якшений
[ґ] Шумний, задньоязиковий, проривний, дзвінкий, твердий
[д] Шумний, передньоязиковий, зубний, проривний, дзвінкий, твердий
[д'] Шумний, середньоязиковий, проривний, дзвінкий, м’який
[ж] Шумний, передньоязиковий, щілинний, дзвінкий, шиплячий, твердий
[ж’] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, щілинний, дзвінкий, шиплячий, напівпом’якшений
[дж] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, африкат, дзвінкий, твердий
[дж’] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, африкат, дзвінкий, напівпом’якшений
[з] Шумний, передньоязиковий, зубний, щілинний, дзвінкий, свистячий, твердий
[з'] Шумний, передньоязиковий, зубний, щілинний, дзвінкий, свистячий, пом’якшений
[дз] Шумний, передньоязиковий, зубний, африкат, дзвінкий, свистячий, твердий
[дз'] Шумний, передньоязиковий, зубний, африкат, дзвінкий, свистячий, пом’якшений
[й] Сонорний, середньоязиковий, щілинний, м’який
[к] Шумний, задньоязиковий, проривний, глухий, твердий
[к’] Шумний, задньоязиковий, проривний, глухий, напівпом’якшений
[л] Сонорний, передньоязиковий, зімкнено-прохідний, плавний, твердий
[л'] Сонорний, середньоязиковий, зімкнено-прохідний, плавний, м’який
[м] Сонорний, губний, губно-губний, зімкнено-прохідний, носовий, твердий
[м’] Сонорний, губний, губно-губний, зімкнено-прохідний, носовий, напівпом’якшений
[н] Сонорний, передньоязиковий, зубний, зімкнено-прохідний, носовий, твердий
[н'] Сонорний, середньоязиковий, зубний, зімкнено-прохідний, носовий, м’який
[п] Шумний, губний, губно-губний, проривний, глухий, твердий
[п’] Шумний, губний, губно-губний, проривний, глухий, напівпом’якшений
[р] Сонорний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, зімкнено-прохідний, твердий
[р’] Сонорний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, зімкнено-прохідний, пом’якшений
[с] Шумний, передньоязиковий, зубний, щілинний, свистячий, твердий
[с'] Шумний, передньоязиковий, зубний, щілинний, глухий, свистячий, пом’якшений
[т] Шумний, передньоязиковий, зубний, проривний, глухий, твердий
[т'] Шумний, середньоязиковий, зубний, проривний, глухий, м’який
[ф] Шумний, губний, губно-зубний, щілинний, глухий, твердий
[ф’] Шумний, губний, губно-зубний, щілинний, глухий, напівпом’якшений
[х] Шумний, задньоязиковий, щілинний, глухий, твердий
[х’] Шумний, задньоязиковий, щілинний, глухий, напівпом’якшений
[ц] Шумний, передньоязиковий, зубний, африкат, глухий, свистячий, твердий
[ц'] Шумний, передньоязиковий, зубний, африкат, глухий, свистячий, пом’якшений
[ч] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, африкат, шиплячий, твердий
[ч’] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, африкат, шиплячий, напівпом’якшений
[ш] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, щілинний, шиплячий, твердий
[ш’] Шумний, передньоязиковий, піднебінно-зубний, щілинний, шиплячий, напівпом’якшений
ЧЕРГУВАНН Я ГОЛОСН ИХ ВІДБУВА ЄТЬС Я
Голосні звуки, що чергуються Умови чергування Приклади
О (у відкритому складі) І ( у закритому складі)
При зміні форми слова гора — гір, слова — слів, стояти — стій, рости —ріс, могти — міг
При утворенні нового слова будова — будівельник, робота — робітник
Е (у відкритому складі) І (у закритому складі)
При зміні форми слова каменя — камінь, осені — осінь, нести — ніс,Канева — Канів
При утворенні нового слова
село — сільський, зелений — зілля
Е І У коренях дієслів зі зміною видової форми випекти — випікати, причепити — чіпляти, замести — замітати
Е И Перед л, р у коренях дієслів
вистелю — вистилати, стер — стирати
О, е (у закритому складі) При зміні форми слова байка — байок, сон — сну, день — дня, вітер — вітру АЛ Е лоб — лоба, мох — моху, лев — лева, рот — рота
О А У коренях дієслів зі зміною значення ломити — ламати, скочити — скакати, допомогти — допомагати
ЧЕРГУВАНН Я ГОЛОСН ИХ НЕ ВІДБУВА ЄТЬС Я
Умови Приклади
У групах -ор-, -ер-, -ов- між приголосними хорт — хорта, смерть — смерті, вовк — вовка
У групах -оро-, -оло-, -ере-, -еле- сторож — сторожа, волос — волоса, серед — серед-
ній, шелест — шелестіти
У формі родового відмінка множини віддієслівних іменників середнього роду із суфіксом -енн- значення — значень, прагнення — прагнень, твер-
дження — тверджень
У складноскорочених словах і похідних від них торгпред, сільрада 
У словах іншомовного походження інженер — інженера, провізор — провізора, аспірант — аспіранта
ЧЕРГУВАНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
Приголосні звуки, що чергуються Умови чергування Приклади
-цьк- -чч-
При творенні іменників
із суфіксом -ин-
козацький — козаччина,
турецький — Туреччина
АЛ Е
галицький — Галичина  -ськ-, -ск- -щ-
При творенні іменників із суфіксом -ин- полтавський — Полтавщина, віск — вощина  -ск-, -шк- -щ-
При творенні іменників із суфіксом -ан- (-ян-) віск —вощанка, дошка — дощаний -ськ- -щ- 
При творенні іменників із суфіксом -енк-, -ук- Ісько — Іщенко — Іщук
-зьк- жч- Кузько — Кужченко — Кужчук к, ч, ц + -ськ- / -ств- -цьк- / -цтв-
При утворенні нового слова: парубок — парубоцький — парубоцтво, ткач —
ткацький — ткацтво, молодець — молодецький — молодецтво
г, ж, з + -ськ- / -ств- -зьк- / -зтв-: Петербург — петербурзький, Париж — паризький, боягуз — боягузтво
х, ш, с + -ськ- / -ств- -ськ- / -ств-: птах — птаство, товариш — товариський —
товариство, Черкаси — черкаський

ЧЕРГУВАНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
Приголосні звуки, що чергуються Умови чергування Приклади
г, ж з + -ш- -жч-
При творенні форми вищого ступеня порівняння прикметників і прислівників
вузький / вузько — вужчий / вужче, дорогий / дорого — дорожчий / дорожче, дужий — дужчий / дужче
с + -ш- -щ- високий / високо — вищий / вище 
к, ц + -н- -ч- При утворенні нового слова: рік — річний — річниця, пшениця — пшеничний .    д дж У дієслівних основах при зміні форми слова радити — раджу, гладити — гладжу , зд ждж їздити — їжджу з ж лазити — лажу
т ч летіти — лечу
к ч пекти — печу
г ж допомогти — допоможу
с ш  носити — ношу
х ш  колихати — колишу
ст щ  мостити — мощу
б бл  любити — люблю
в вл  мовити — мовлю
п пл  купити — куплю
м мл  шуміти — шумлю
ф фл  графити — графлю
-ск-, -ст- -щ- При творенні дієслів другої дієвідміни та при зміні форми слова вереск / верескнути — верещати,простити — прощати
-зк- -жч- брязкіт / брязкотіти — бряжчати
ЧЕРГУВАНН Я ЯК ЗАС ІБ МИЛОЗВУЧНОСТІ
Чергування У — В
Уживання у Уживання в
Для уникнення збігу приголосних Для уникнення збігу голосних
Між приголосними мій учитель, десь у лісах Між голосними Я була в Умані. Зайшла
в обласну раду.
На початку речення перед
наступним приголосним
У вранішній свіжості від-
чувалися пахощі свіжого
хліба.
На початку речення перед
наступним голосним
В очах його світилася ра-
дість. В Яблунівці свято.
Незалежно від поперед-
нього звука перед наступ-
ним в, ф, льв, св, тв, хв
Не спитавши броду,
не лізь у воду. Прак-
тичний семінар відбувся
у Львівському універ-
ситеті. Ми зустрілися
у хвилину смутку.
Після голосного перед
більшістю приголосних
(крім в, ф, льв, св, тв,
хв)
Весело в траві виблис-
кували світляки. На печі
в хаті сушили просо.
Чергування не відбувається
У словах, які вживаються лише з літерою в або лише
з літерою у
взаємини, влада, вплив, увага, уява, умова
У власних назвах і запозичених словах Врубель, Вронський, Владимир; Удовенко, Урал, уні-
версал, утилізація
Запам’ятайте. У деяких словах при заміні початкового в на у змінюється їх значення: вдача — удача,
вклад — уклад, вправа — управа, вступ — уступ
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ЧЕРГУВАНН Я ЯК ЗАС ІБ МИЛОЗВУЧНОСТІ
Чергування І — Й
Уживання і Уживання й
Для уникнення збігу приголосних Для уникнення збігу голосних
Між приголосними Прокіп умів і хотів працювати.
Між голосними Серце кликало кохати й обдаровувати ніжністю.
На початку речення перед наступним приголосним
І ми раділи сонячному дню.
УПОДІБНЕННЯ ПРИГОЛОСНИХ ЗА МІСЦЕМ І СПОСОБОМ ТВОРЕННЯ
Відбувається тільки у середині слів
Зубні приголосні перед шиплячими змінюються на шиплячі
[c] + [ш] = [ш:] [вин'ісши] — [вин'іш:и]
[c] + [ч] = [шч] [досчаниĭ] — [дошчаниĭ]
[з] + [ш] = [жш] = [ш:] [беизшумниĭ] — [беижшумниĭ] — [беиш:умниĭ]
[з] + [ж] = [ж:] [зжати] — [ж:ати]
[з] + [ч] = [жч] = [шч] [зчистити] — [жчистити] — [шчистити]
Шиплячі приголосні перед зубними змінюються на зубні
[ш] + [с'] = [с':] [миелуjеишс'а] — [миелуjеис':а]
[ч] + [с'] = [ц'с'] [мучс'а] — [муц'с'а]
[ж] + [с'] = [з'с'] [пор'іжс'а] — [пор'із'с'а]
[ш] + [ц'] = [с'ц'] [дошц'і] — [дос'ц'і]
[ч] + [ц'] = [ц':] [качц'і] — [кац':і]
[ж] + [ц’] = [з'ц'] [меирежц'і] — [меирез'ц'і]
Проривний [т] перед [ч] та [ш] змінюється на шиплячий
[т] + [ч] = [ч:] [в’ітчиезн'аниĭ] — [в’іч:иезн'аниĭ]
[т] + [ш] = [чш] = [ч:] [наĭкоротшиĭ] — [наĭкорочшиĭ ] — [наĭкороч:иĭ]
Проривний [т] перед [ц] та [с] змінюється на [ц:]
[т] + [ц] = [ц] [копитце] — [копиц:е]
[т] + [с] = [ц':] [говориет'с'а] — [говориец':а]
УПОДІБНЕНН Я ПРИГОЛОСН ИХ ЗА М’ЯКІСТЮ
Попередні приголосні перед власне м’якими чи пом’якшеними пом’якшуються
Наступним пом’якшеним приголосним асимілюються
[д] [с'огод'н'і]
[т] [могут'н'іс'т']
[з] [з'р'іл'іс'т']
[дз] [дз'в’ін]
[с] [с'в’ато]
[ц] [ц'в’істи]
[н] [клиен'ц'і]
[л] [соп’іл'ц'і]
Запам'ятайте. Якщо приголосний належить до префікса, його асиміляція кореневим пом’якшеним приголос-
ним не відбувається: [беизр'ідниĭ], [п’ідл'ітаjут'], [розд'ілеиниĭ]
Асимілятивне пом’якшення префіксального приголосного відбувається тільки у таких словах: [в’ід':ачити],
[в’ід':іл], [п'ід'н'ати], [в’ід'т'ати]
Звуки [р], [ш], [ж], [ч], [к], [ґ], [г], [х], [п], [б], [в], [м], [ф] у позиції перед м’якими приголосними не піддаються асиміляційному пом’якшенню
СПРОЩЕНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
-ждн- -жн- тиждень — тижневий
-здн- -зн- проїзд — проїзний
-стн-т-сн- вість — вісник; перстень — персня
-стл- -сл- лестощі — улесливий; щастя — щасливий
У словах кістлявий, хвастливий, хвастнути, пестливий, зап’ястний, хворостняк, шістнадцять літера т зберігається
ПОДВОЄНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
При збігу однакових приголосних
Префікс + корінь відділити, віддати, роззброєння, піддати, оббити, ввічливий, ззаду, роззява
Кінець першої основи + початок другої основи у складноскорочених словах
військкомат — військовий комісаріат, страйкком — страйковий комітет, юннат — юний натураліст
Корінь на -н- (-нь-) + суфікс -н-, -ник, -ниц- осінній, законний, письменник, годинник, віконниця, Вінниця
Запам’ятайте. Подвоєння букви н зберігається перед суфіксом -ість- при творенні іменників та суфіксом -о-
при творенні прислівників: бездоганний — бездоганність, бездоганно; невпинний — невпинність — невпинно
Основа дієслова минулого часу на с + постфікс -ся пасся, розрісся, трясся
У буквосполученні НН
Суфікс -енн- зі збільшувано-підсилювальним значенням здоровенний, численний
Суфікс -нн- із підсилювальним значенням старанний
Суфікс -енн-, -анн- (-янн-) зі значенням можливості або неможливості дії здійсненний, недоторканний, нездоланний, незліченний, незрівнянний, несказанний, нескінченний
У прикметниках на -енн- старослов’янського походження
благословенний, блаженний, огненний, священний
Запам’ятайте. 1) Буквосполучення -нн- зберігається в іменниках та прислівниках, утворених від таких прикметників: старанність, старанно; численність, численно. 
2) Буква -н- не подвоюється у дієприкметниках:
здійснений, недоторканий, нездоланий, незлічений, вихований, зроблений та ін.
В окремих словах
бовван, Ганна, лляний, овва, ссати, а також у похідних: бовваніти, Ганнин, виссати, ссавці
ПОДОВЖЕНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
Приголосні д, т, з, с, л, н, ж, ш, ц, ч подовжуються (на письмі позначаються двома буквами) після будь-якого голосного перед наступним Я, ю, і, є в усіх відмінках іменників середнього роду ІІ відміни (крім родового множини) та у похідних словах століття, століттю, у столітті; колосся, колоссю, у колоссі; гілля — гіллястий — гіллячка — гілляччя
Запам’ятайте. Якщо іменники середнього роду ІІ відміни у формі родового відмінка множини мають закінчення -ів — подовження зберігається: відкриття — відкриттів, почуття — почуттів та ін.
ПОДОВЖЕНН Я ПРИГОЛОСН ИХ
Ю у формі орудного відмінка однини іменників жіночого роду ІІІ відміни з основою на один приголосний (крім губного та р)
мазь — маззю, піч — піччю, подорож — подорожжю, сіль — сіллю, міць — міццю
Запам’ятайте. В іменниках жіночого роду ІІІ відміни, основа яких закінчується на два приголосні або на губний чи р, у формі орудного відмінка однини подовження не відбувається: радість — радістю, сміливість —
сміливістю; любов — любов’ю, матір — матір’ю та ін.
Я, ю у таких прислівниках зрання, навмання, спросоння; попідвіконню, попідТинню Ю, є в особових формах теперішнього часу дієслова лити (литися) та у похідних ллю, ллємо, ллєш, ллєте, ллє, ллють; виллю, наллєш, переллємо, зіллєте
Запам’ятайте. У словах кутя, попадя, свиня й у родових та відмінкових формах числівника третій — третя, третє приголосні не подовжуються

4. СКЛАД В УКРАЇНСЬ КІЙ МОВІ
В українській мові складовими звуками виступають голосні. У слові стільки складів, скільки у ньому голосних се-ре-да, пра-во-пис, на-го-лос, роз-ва-га
пе-ре-бу-до-ву-ва-ти, ви-дав-ни-цтво бі-жу, бджо-ла, схе-ма, вік-но, ма-ти
день, рік, пень, річ, смак, звук, мить, син
За кількістю складів слова бувають: Трискладові, Багатоскладові, Двоскладові,Односкладові
Склад закінчується на голосний - Відкритий во-да, го-ло-ва, Те-тя-на,
мо-ва, лі-ки
склад закінчується на приголосний гір-ський, кіль-час-тий,від-діл, віль-ний  Закритий
Запам’ятайте. 1) Поділ слова на склади не пов’язаний ні з поділом на фонеми, ні з поділом на словотворчі частини (корінь, префікс, суфікс), ні з виділенням у слові його основи та закінчення.
2) Склад не виражає ніякого значення
ОСНОВНІ  ПРАВИЛА  СКЛАДОПОДІЛУ
Якщо між голосними стоїть один приголосний, то він завжди належить до наступного складу мо-ло-ти-ти, го-во-ри-ти, мо-ле-ку-ла, ве-че-ря, Су-ми
Якщо між голосними є два приголосні чи більше, то звуки [j], [в], [р], [л], що
йдуть після голосного, належать до попереднього складу, а звуки, які стоять
після них, — до наступного май-стер-ня, вій-на, вов-на, вов-чий, мор-квя-ний, гір-кий, гіл-ка, кіль-ка
Якщо другим приголосним є звук [j], [р] чи [л], то разом із попереднім він від
ходить до наступного складу ло-влю, на-п’юсь, му-дрість, зе-мля
Якщо між голосними стоїть кілька приголосних, то після наголосу один із них відходить до попереднього складу, а решта — до наступного
піз-но, міс-це, віс-ник, гос-трий, рід-ний
Якщо кілька приголосних стоїть після ненаголошеного складу, то всі вони,
крім [j], [в], [р], [л], відходять до наступного складу ве-сня-ний, ко-бзар, зі-пхну-ти, ро-зва-жа-ти
5. НА ГОЛОС В УКРАЇНСЬ КІЙ МОВІ
СЛОВЕСНИЙ
ПОБІЧНИЙ
ЕМФАТИЧНИЙ
замок — замок, зими — зими
Виділення одного складу слова за допомогою посилення м’язового напруження мовного апарата, збільшення сили видиху, збільшення тривалості
Наголос слабший за основний, функціонує як додатковий у складних словах перед основним
Наголос, за допомогою якого посилюється емоційне вираження слова, передається емоційний стан мовця; найчастіше це подовження наголошеного складу. Особливе виділення голосом найважливішого слова у реченні для підкреслення його особливого значення
ЛОГІЧНИЙ
Наголос — виділення одного складу в слові (не односкладовому) або слова у реченні за допомогою
посилення м’язового напруження: голова, миска, блакитний
ФУНКЦІЇ НА ГОЛОСУ
Виділення наголошеного складу у слові
вітер, коричневий, зеленавий, хвилеподібний
Розрізнення значень слів
лікарський (від лікар) і лікарський (від ліки), пора (отвір у шкірі) і пора (час, період), 
Розрізнення граматичних форм одного й того самого слова
весни (називний відмінок множини) і весни (родовий відмінок однини), вікна (називний відмінок множини) і вікна (родовий відмінок однини). 
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